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علی نامجو| تنها پیشگام مکتب سقاخانه است که وقتی 10 ساله بود با نوازندگی ویولن 
پا به عرصه هنر گذاشــت. همین چند وقت پیش بود که بعد از پایان یکی از اجراهای 
جالب توجه ارکســتر سمفونیک آیسو، بنیاد پری صفا پیشــنهاد کنسرتی را برای 
بزرگداشت تندیسگر هیچ؛ آن زیبای انتزاعی مطرح کرده بود. این بار اما همه چیز زیر سر 
شیرهاست! همان مجموعه کم نظیر آقای تناولی که کریستف رضاعی، پیمان یزدانیان و 
مازیار یونسی را به نوشتن سه قطعه جداگانه برای اجرای دوشب کنسرت در تالار وحدت 
وا داشته است. در جلد دوم کتاب »نود  سال نوآوری در هنر تجسمی ایران«، جواد مجابی، 
مجسمه ساز ارابه داریوش و فرهاد کوهکن هنگام شــفاعت آهو را این طور توصیف 
می کند: »پرویز تناولی را تندیسگری بی بدیل می شناسیم که پیام عاشقانه انسانی اش 
را از قلب فرهنگی کهن در فضایی شاعرانه با تجسمی هوشیار و نیرومند می پراکند«. 
در دوره سر برآوردن انواع موسیقی به نام تلفیقی و البته به کام پاپ می شود کنسرت 

آیسو در وحدت را نیز تلفیقی نامید. با این تفاوت که این تلفیق به مراتب عمیق تر و البته 
عیان تر برای مخاطبان هنر )البته نه با مفهوم علمی موسیقی بلکه با نگاهی دیگر( است. 
از یک طرف سوژه ساخت رپرتوارش مجموعه ای از آثاری عرصه هنرهای تجسمی بوده 
است و سه آهنگساز آشنا با تناولی، آنچه از مجموعه تندیسگر دریافته اند تبدیل به نت 
کرده اند تا به صدا تبدیل شود و از سوی دیگر بخش مهمی از مخاطبان اجرای کنسرت 
آیسو در شام اول، با نام و برای بزرگداشت پرویز تناولی است که به وحدت می آیند اما 
به جای تماشای نمایشگاه آثار او، موسیقی مجموعه اش را با قرائت های گوناگون سه 
مولف می شــنوند. چوب رهبری این اجرا را مازیار یونسی به دست خواهد گرفت. در 
این گفت وگو با او به عنوان رهبر ارکستر ســمفونیک آیسو همکلام شده ایم و درباره 
مسیر آیسو از دیروز تا امروز و برای فردا سوالاتی پرسیده ایم. برای دریافتن پاسخ این 

پرسش ها و شرح کنسرت این ارکستر در تالار وحدت این مطلب را تا پایان بخوانید. 

بنیاد پری صفا بزرگداشت پرویز تناولی را به آیسو سپرد 

همه چیز  زیر سر شیرهاست!
  مازیار یونسی : حمایت »ان جی  او«ها  از هنر، به یک پیش زمینه فرهنگی احتیاج دارد 

 در تازه ترین کنسرت ارکستر سمفونیک آیسو 
که قرار است روزهای دوازدهم و چهاردهم تیرماه 
در تالار وحدت برگزار  شــود، اتفاق جالب توجه 
و کم سابقه ای به وسیله موســیقی رقم خواهد 
 خورد؛ دوست دارید درباره جزییات این رویداد 

برایمان    بگویید؟
بله؛ با کمال میل. ما چندی پیش سمفونی شماره 7 
بتهوون و همچنین کنســرتو پیانو موتزارت شماره 21 
را با حضور یک پیانیست اتریشی به روی صحنه بردیم 
و خوشبختانه آن کنسرت از ســوی مخاطبان آیسو با 
استقبال روبه رو شد. برگزاری موفق آن کنسرت باعث شد 
تا بنیاد پری صفا بخواهد در کنسرت تیرماه از ما حمایت 
کند. در واقع طرح این کنسرت را بنیاد پری صفا مطرح 
کرد و در این امر نشر هرمس و آقای صدیقی هم به کمک 

ما آمدند. 
با توجه به اینکه یکــی از دغدغه های جدی 
فعالان عرصه موسیقی کلاسیک در ایران موضوع 
سرمایه گذار است، چطور اوضاع را برای حضور این 
گروه که اگر آنان را کیمیای موسیقی جدی بنامیم، 

به احتمال اغراقی نکرده ایم، فراهم کردید؟
من از طریق آلبوم اول گروه کوارتت کاسته )در ادامه 
گفت و گو درباره مختصاتش و البته فعالیت خودم در آن 
برایتان توضیح می دهم( با آقای صدیقی آشنا شده بودم 
و الان داریم در ارکستر آیسو هم با همدیگر کار می کنیم 
و نشــر هرمس در بخش تبلیغات کمک ویــژه ای به ما 
می کند. ما در روزهــای 12 و 14 تیرماه در تالار وحدت 

به روی صحنه می رویم. ما در ارکستر سمفونیک آیسو 
شب اول اجرا، ضمن این که میزبان میهمان های ویژه آقای 
پرویز تناولی هستیم، عده ای از علاقه مندان به موسیقی 
کلاسیک غربی و البته هنرمند ارجمند کشورمان آقای 
تناولی را که برای اجرای شــب اول بلیت تهیه کرده اند، 
میزبانی خواهیم کرد. همان طور که می دانید قرار است 
بزرگداشتی برای آقای تناولی برگزار شود. اجرای آیسو در 
تالار وحدت برای شب دوم کنسرت با شب اول این تفاوت 
را دارد که شب دوم اجرا فقط مختص تماشاگرانی است 
که بلیت تهیه کرده اند؛ بنابراین در آن اجرا میهمانان آقای 

تناولی حضور ندارند. 
در مورد بزرگداشــت آقای پرویز تناولی در 

کنسرت تیرماه توضیح دهید. چه برنامه هایی برای 
این بزرگداشت دارید و چه اتفاقاتی قرار است در 

کنسرت رخ بدهد؟
همان طور کــه در ابتــدای گفت وگو اشــاره کردم 
کنســرت پیش رو با طرحی از بنیاد پری صفا و با هدف 
بزرگداشــت آقای پرویز تناولی برگزار می شــود. آقای 
تناولی در همان روزها به طور همزمان در موزه هنرهای 
معاصر، مجموعه ای از مجسمه های شیر خود را به نمایش 
می گذارد و در روز 13 تیر هم )فاصله بین اجرای دوازدهم 
و چهاردهم( در محل نمایشگاه برای ایشان بزرگداشتی 
برگزار می شــود و ما هم در آنجا اجــرا خواهیم کرد؛ اما 
آن چه که در کنسرت ما اتفاق می افتد، اجرای سه قطعه 
با آهنگسازی من، آقای کریستف رضاعی و آقای پیمان 
یزدانیان است که این سه قطعه براساس آثار آقای تناولی 

نوشته  شده اند. 
آیا میان این سه قطعه ارتباطی وجود دارد؟

راستش ارتباط این سه قطعه سوژه مشترکی است که 
برای نوشته شدن داشته اند. هر کدام از ما سه نفر برداشت 
خودش را از آن آثار داشته است. مجموعه شیرها از آثار 
جمع آوری شده از سوی آقای تناولی و البته مجسمه ها و 
نقاشی هایی است که با همین موضوع به دست خودشان 
خلق شده و سوژه آهنگســازی قطعاتی که اجرا خواهد 
شد، بوده اســت. در این کنسرت که من رهبری ارکستر 
را برعهده دارم، این سه قطعه در حضور خود آقای تناولی 
و مدعوین ایشان اجرا می شود و بزرگداشتی نیز برای این 

هنرمند بزرگ کشور برگزار خواهد شد. 

کشور همسایه ما جمهوری آذربایجان سال ها 
قبل فعالیت جدی در زمینه موسیقی ارکسترال را 
آغاز کرده و امروز مراکز آموزش عالی، شبکه های 
تلویزیونی و کتابخانه های مخصوصی برای ارایه 
منابع آموزشی و شیوه علمی این نوع موسیقی 
را ارایه می کند. با این توضیح برخی از رهبران در 
چند ارکستری که در ایران فعال هستند، از نبود 
نت برای بررسی و انتخاب رپرتوار اجرای برنامه 

گلایه   می کنند. 

به نکته درستی اشــاره کردید. انتخاب رپرتوار شاید 
یکی دیگر از معضلات غیرمالی ارکســتر سمفونیک 
آیسو و البته سایر ارکسترهای کلاسیک باشد. در ایران 
تنها بخش بسیاراندکی از قطعات موسیقی کلاسیک 
به صورت کتاب های نت موجود اســت در حالی  که اگر 
شما به عنوان یک دانشجو در یکی از دانشگاه های اروپایی 
درس می خواندید به راحتی در کتابخانه های دانشگاه 
می توانستید هر یک از آثار گذشــتگان و آهنگسازان 
معاصر و حتی مــدرن را فقط با ذکر نام آهنگســاز در 
اختیار بگیرید؛ علاوه بر این به عنوان 
یک علاقه مند به موسیقی تنها با نام 
بــردن از آهنگســاز موردنظرتان، در 
کتابفروشی های مختلف در شهرهای 
گوناگون در اروپا به راحتی به نت های 
موسیقی کلاســیک دسترسی پیدا 
می کنید و می توانید آنهــا را  بنوازید. 
البته طبیعی اســت چون اروپا مهد 

موسیقی کلاسیک است. 

در اجراهای آیســو با این مشکلات روبه رو 
نمی شوید؟

راستش موسیقی کلاسیک به خاطر اینکه اجراهای 
کمتری در ایران دارد، حاشــیه هایش هم کمتر است. 
شــما دیگر فرض کنید که دید مخاطبان در تئاترها، 
سینما و سایر محافل فرهنگی چطور است. در تئاتر و 
سینما گاهی بعضی ها برای نمایش یک تئاتر یا یک فیلم 
سینمایی می روند نه برای تماشا و لذت بلکه به اصطلاح 
برای این که بیرون گود بنشینند و بگویند لنگش کن. به 
ظاهر چنین رفتاری در بخش فرهنگی ما نهادینه شده 
است و در حال حاضر نمی شود در مقابل آن کاری کرد. 

عده ای نمی روند برای لذت بردن، می روند تا بکوند. 
به احتمال اغلب اهالی موسیقی کلاسیک و 
علاقه مندان آن موافقند که یکی از بنیادی ترین 
کمبودها در مسیر حرکت ارکسترهای خصوصی 
فعال در این ژانر موسیقایی در ایران مسأله مالی 
است. با این توضیح از دیدگاه مازیار یونسی به جز 

بخش مالی ارکستر سمفونیک »آیسو« به طور 
خاص در مسیر فعالیت با چه مشکلاتی دست و 

پنجه نرم  می کند؟
ارکستر سمفونیک آیســو )این نام مخفف کلمات 
ارکستر سمفونیک اتریش و ایران است(، تنها ارکستر 
سمفونیک خصوصی در کشور ما است. همان طور که 
می دانید در ایران ارکســترهای خصوصی با کیفیتی 
فعالیت می کنند که کارشان جدی و مثال زدنی  است اما 
این ارکسترها زهی هستند و سازهای بادی و کوبه ای 
را در درون خــود ندارند. وضع و چالش های ارکســتر 
سمفونیک با ارکســترهای دیگر فرق دارد. در ارکستر 
آیسو تنها در بخش ســازهای بادی حدود 30نوازنده 
مشــغول به فعالیت هســتند. با توجه به ضعف مالی 
ارکسترها به ویژه ارکسترهای خصوصی در کشورمان 
نوازنده های زیادی نداریم که در زمینه ســازهای بادی 
فعالیت کنند بنابراین از نظر نیروی انســانی واقعا در 

مضیقه   هستیم. 

این که اروپا مهد این نوع موسیقی است، درست 
اما گاهی چنین پاسخ هایی تبدیل به گریزگاهی 
برای توجیه نقاط ضعــف در زمینه های مختلف 

هنری و حتی غیرهنری می شود. 
موافقم اما بخش زیــادی از کمبودها را دیگر از این راه 
نمی توان توجیه کــرد. برای مثــال در اروپا یک ارتباط 
تنگاتنگ میان دانشگاه ها و بخش های اجرایی وجود دارد 
که به گروه های موســیقی کلاسیک پویایی می بخشد. 
این ارتباط در داخل ایران وجود ندارد. یکی از لازمه های 
تشکیل و فعالیت ارکستری چون ارکستر خصوصی آیسو 
این است که ارکسترهای دولتی مثل ارکستر سمفونیک 
تهران و ارکستر ملی ایران به رغم این که در فرصت تمرین 
و اجرا دست شان بازتر است و چندان گریبانگیر مشکل 
مالی نیســتند، اما به لحاظ انتخاب رپرتوار، آزادی عمل 
زیادی ندارند. یک ارکستر خصوصی شاید بتواند از این 

جنبه ها فعالیت های مفیدتری داشته باشد. 

با توجه به تکیه ارکســترهای خصوصی در 
اروپا، آمریکا و حتی کشــورهای شرق آسیا به 
حمایت های مردمی و ایجاد شخصیت مستقل 
ارکستر بر این اساس، نبود چنین حمایت هایی به 
اصل خصوصی بودن و البته استقلال ارکسترها در 

ایران آسیب نمی رساند؟
هر کس به شــکل عملی و نه در مقام نظر در عرصه 
موســیقی ارکســترال آن هم در قامت یک ارکســتر 
خصوصی کار کرده باشــد، نمی تواند ضــرورت وجود 
سازوکار مردمی را برای پیشبرد اهداف ارکستر کتمان 
کند. آنچه در این میان نباید در گزارش وضع ارکسترهای 
خصوصی در اروپا نادیده گرفته شود، وجود پیش زمینه 
فرهنگی مردم در شــهرها و کشــورهایی اســت که از 
موسیقی کلاسیک حمایت می کنند. به نظر من حمایت 
»ان جی  او«ها از موســیقی و به  طور کلــی هنر، به یک 

پیش زمینه فرهنگی احتیاج دارد. 

اوضاع ارکستر آیســو در دوره یازدهم 
ریاست جمهوری در مقایسه با دو دوره قبل 

چه تغییراتی داشته است؟
ارکستر سمفونیک آیسو پیش از دولت یازدهم 
عملاً تعطیل شده بود. اما خوشبختانه در دوره 
ریاست جمهوری آقای روحانی دوباره کار را از سر 

گرفت. متاسفانه در ایران بین خیلی ها هنوز بحث 
بر سر این وجود دارد که باید به فرهنگ پرداخته 
شود یا خیر! بنابراین باید تا آخر قصه را بخوانیم. 
در این شــرایط همین که اجــازه کار کردن در 
عرصه موسیقی را می دهند، جای شکرش باقی 

است!!!

همان طور که گفته شد آیسو امروز توانسته 
با موسسات هنری و برخی نهادهای فعال در 
زمینه فرهنگ ارتباطاتی برقرار کند و به عنوان 
تنها ارکستر ســمفونیک خصوصی در ایران 
بدون بهره گیری از هــر امکانی که خصوصی 
بودنش را به چالش بکشد، مسیر را طی کند. در 
کوارتت کاسته ماجرا چگونه است؟ اجراهایتان 

در این گروه در چه حد و اندازه ای است؟
اکثر اجراهای  کوارتت کاســته در خارج از کشور 
برگزار می شــود. جالب اســت بدانید کــه ما برای 
اجراهایی که در ایران داریم همیشه بیشترین استرس 

را تحمل می کنیم. 
چرا؟

شاید به این دلیل که از نادرست قضاوت شدن 
بیم داریم. ما وقتی در ایران اجرا می کنیم، مدام 
فکر می کنیم که نکند اتفاق خاصی بیفتد چون 
می دانیم مثلا اگر یک بار انگشــت من کلاویه 
پیانو را لمس نکنــد، مخاطب ایرانی دیگر فقط 

آن اتفاق را از اجرا خاطرش می ماند. 
اگر این اتفاق در خارج از کشــور بیفتد 

مخاطبان واکنش نشان نمی دهند؟
ما وقتی در خارج از کشــور اجــرا می کنیم، 
خیلی راحت کارمان را انجــام می دهیم چون 
تماشــاگران خارجی به این چیزهــا توجهی 
ندارنــد و خیلی راحت می آیند اجرا را تماشــا 

 کنند و لذت ببرند. 

شاید مردم ما نمی دانند چرا باید از فرهنگ و 
هنر حمایت کنند؟

در اروپا برخلاف ایران، اکثر علاقه مندان به موسیقی 
کلاسیک، افراد مسن هســتند اما نقش حمایتی از 
موسیقی کلاسیک چه از سوی جوانان و چه از طرف 
بزرگسالان و کهنسالان در آن کشورها نهادینه شده 
است. آنها حتی اگر موسیقی کلاسیک گوش ندهند، 
می دانند با پدیده ای مواجهند که فرهنگ جامعه از 
آن خوراک می گیرد. موســیقی کلاسیک به عنوان 
یک موســیقی جدی و علمی، علاوه  بر آن که روی 
سبک های دیگر موســیقی تأثیر می گذارد، نقشی 
جدی نیز در ارتقاي سطح فرهنگ جامعه ایفا می کند. 
من برای تان موســیقی اصیل ایرانی را مثال می زنم. 
فرض کنید اگر در تاریخ موســیقی ایرانی بزرگانی 
)همچون استاد غلامحسین بنان( که به نمادهای این 
هنر تبدیل شده اند، حضور نداشتند امروز دیگر چیزی 
از آواز اصیل باقی مانده بود کــه بخواهیم آن را روی 
کوارتت زهی استفاده کنیم و چنین خوراکی از آن 
بگیریم. مطمئنا آواز و موسیقی ایرانی به کمک آقای 
همایون شجریان آمده که این روزها موسیقی های 
پاپ موفقی اجرا می کند و از مهمترین دلایل موفقیت 
او در این زمینه بوده است. بنابراین موسیقی کلاسیک 
مثل موســیقی اصیل می تواند روی موسیقی های 
دیگر مثل پاپ و تلفیقی هم تأثیرگذار باشــد. یادم 
می آید که چند  سال پیش یک ارکستر اکراینی اثر 
»کلیدر« آقای محمدرضا درویشی را که روی یک اثر 
ادبی نوشته شده برای ارکستر زهی اجرا کرد. به نظر 
من این خود پویایی فرهنگ است و شما را با ادبیات و 

موسیقی آشنا می کند. 
با توجه به اشاره شما به کلمات مخففی که 
در نامگذاری ارکستر آیسو به کار رفته است، 
می توانید دقیقا میزان حمایت و همکاری که 
از سوی بخش فرهنگی کشور اتریش با شما 

انجام می شود، بازگو کنید؟
بله؛ انجمن فرهنگی اتریش الان حدود 10 ســال 
اســت که از ارکستر آیســو حمایت می کند؛ البته 
حمایت های انجمن فرهنگی اتریش در بخش های 
مشخصی انجام می شــود. مثلا این که محل تمرین 
گــروه را در اختیار ما قــرار می دهنــد و گاهی در 
زمینه های مختلف موسیقی ارکســترال با هزینه 
خودشان مدرسانی را به آیسو می فرستند. این نشان از 
اهمیت جریان هنر و موسیقی در کشور کوچکی مثل 
اتریش دارد که بخشی از بودجه فرهنگی خودش را به 
موزیسین هایی اختصاص می دهد تا به کشوری دیگر 

بروند و تبادل فرهنگی ایجاد کنند. 
آنها در عــوض این حمایت از آیســو چه 

می خواهند؟
ما در آیســو به لحاظ فرهنگی بده بســتان هایی 
داریــم و در اجراهای مان قطعات اتریشــی و ایرانی 
اجرا می کنیم چون هدف مان تبادل فرهنگی است. 
اتریشی ها هزینه می کنند تا چنین اتفاق فرهنگی 
در یک کشور دیگر رخ بدهد اما ما در کشور خودمان 
هنوز بــه دنبــال ان جی اهُایی می گردیم تــا از این 
موســیقی حمایت کنند. من امیدوارم که حمایت 
 ان جی اهُا از موســیقی کلاســیک به یــک جریان 

تبدیل شود. 

این که موســیقی به عنــوان گونه هنری 
منحصربه فرد و البته متفــاوت با هنرهای 
تجسمی برای به پا داشتن این بزرگداشت در 
نظر گرفته شــده، به مازیار یونسی به عنوان 
 مولــف یکی از قطعــات و رهبر ارکســتر 

چه حسی می دهد؟
ما در کنسرت پیش رو پلی ارتباطی میان موسیقی 
و هنرهای تجسمی ایجاد می کنیم که به نظر شخصی 
من، می تواند باعث شکل گیری اتفاق خوبی شود. به 
گمانم همین ارتباط می تواند در زمینه فرهنگ و هنر 
نقطه آغازی برای اقدامات مشابه باشد. البته گسترش 
اندیشــه در این راه می تواند در طول زمان تأثیرات 
مثبت و قابل تأملی را برای هنر سرزمین ما رقم بزند. 
نکته اي که به عقیده مــن می توان به آن افتخار کرد 

تجلیل و قدردانی از تلاش هنرمندی شناخته شده 
در عرصه هنرهای تجسمی در ایران است که در کنار 
ما حضور دارد، نفس می کشد و همچنان به آفرینش 
هنری مشغول است. این که موسیقی محملی برای 
رســیدن به این هدف در نظر گرفته شــده، لذت و 

جذابیت کار را دو چندان می کند. 
در آغاز گفت وگو به کوارتت کاســته اشاره 
کردید که ظاهــرا به جز رهبری ارکســتر 
سمفونیک آیســو، بخش زیادی از زمانتان 
را برای حضــور در آن صرف می کنید. بنا بود 

درباره کاسته هم برایمان بگویید. 
گروه کوارتت کاسته یک گروه 4 نفره است که در 
آن من به عنوان پیانیست، احســان صدیق نوازنده 
گیتار، روزبه فدوی نوازنده درامز و سهیل پیغمبری 

نوازنده ساکســیفون حضــور داریم. قبــل از آقای 
پیغمبری، نوازندگی ساکسیفون و کلارینت گروه را 
پیتر سلیمانی پور برعهده داشت که 6،7 ماه پیش از 
گروه ما جدا شد اما خوشبختانه رفاقت مان همچنان 
پا برجا است. گروه کوارتت کاسته حدودا سه یا چهار 
 سال پیش یک آلبوم خوب را منتشر کرد و الان هم 
مشــغول فعالیت روی آلبوم دوم مان هســتیم. ما 
کنسرت های جالب توجهی را با گروه کوارتت کاسته 
برگزار کرده ایم و در آینده کنســرت های دیگری را 
هم به روی صحنه می بریم که امیدوارم مثل گذشته 
مورد حمایت مردم قرار بگیرند. ســبک کاری ما در 
حال حاضر جنسی از موسیقی پراگرسیو است ولی 
نمی شود در موردش توضیح داد و مخاطبان باید آن را 

بشنوند و حس کنند. 

پیوند موسیقی و هنرهای تجسمی 

شیرها سوژه آهنگسازی کنسرت

کلیدر درویشی نشان پویایی فرهنگی استاجرای موسیقی در وطن سخت تر از دیگر کشورهاست

کتاب های نت، کابوس ارکسترها

می آیند، می کوبند، می روند!

آیسو؛ بدون امکانات اما آزاد

تعطیلی آیسو در دولت دهم 

 پیمان یزدانیان
 نوازنده و آهنگساز شناخته 
شده ایرانی یک قطعه را 
برای تناولی و آثارش ساخته 
 که در کنسرت 
» بزرگداشت پرویز تناولی«  
اجرا خواهد شد
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